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Adjektiva 3. deklinace 

  Typické zakončení 

nom. sg. 

Příklad 

Trojvýchodná 

adjektiva 

-er, -(e)ris, -(e)re acer, acris, acre  

celer, celeris, 

celere 

Dvojvýchodná 

adjektiva 

-is, -e frontalis, frontale 

Jednovýchodná 

adjektiva 

ns (gen. -ntis) simplex  

abducens 



Adjektiva 3. deklinace 

 trojvýchodná: ācer, ācris, ācre (celer, celeris, celere) 

 každý rod má vlastní tvar nom. sg. 

 dvojvýchodná: nāsālis, nāsale 

 maskulina a feminina mají stejný tvar nom. sg. 

 jednovýchodná: simplex, simplicis 

 všechny tři rody mají společný tvar nom. sg. 

 ve slovníku i tvar gen. sg. (nutné pro určení kmene) 

 je třeba pamatovat si všechny tvary nom. sg. 

 



Trojvýchodná adjektiva 

  singulár plurál 

  M F N M F N 

nom acer acris acre acr -ēs acr -ia 

gen acr -is acr -ium 

ak acr -em acre acr -ēs acr -ia 

abl acr -ī acr -ibus 



Dvojvýchodná adjektiva 

  singulár plurál 

  M/F N M/F N 

nom nasalis nasale nasal -ēs nasal -ia 

gen nasal -is nasal -ium 

ak nasal -em nasale nasal -ēs nasal -ia 

abl nasal -ī nasal -ibus 



Jednovýchodná adjektiva 

  singulár plurál 

  M/F N M/F N 

nom simplex simplic -ēs simplic -ia 

gen simplic -is simplic -ium 

ak simplic -em simplex simplic -ēs simplic -ia 

abl simplic -ī simplic -ibus 



Adjektiva 3. deklinace 

 maskulina a feminina se skloňují podle auris 

 !ale abl. sg.: -ī! 

 neutra podle animal 

 

 Abl. sg.          -ī 

 Gen. pl.          -ium 

 Nom. a Ak. pl.  -ia (neutra) 

 



POZOR! 

 Dvojvýchodná řecká adjektiva se skloňují jako souhláskové kmeny: 

 přípona -genēs, -genes - označuje původ 

 přípona -idēs, -ides  -označuje podobu 

 Abl. sg.         -e 

 Gen. pl.         -um 

 Nom. a Ak. pl. -a (neutra) 

 

biceps, bicipitis  

triceps, tricipitis  G. pl.: -ium/-um 

quadriceps, quadricipitis 

 


